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Editörden/Editorial 

 

Rahman ve Rahîm olan Allah’ın adıyla… 

Allah’a hamd, Hz. Peygamber’e (s.a.v.) salât ve selâm olsun. 

İlahiyat Akademi Dergisi olarak siz değerli okuyucularla yeniden 

kavuşmanın mutluluğunu, heyecanını yaşıyoruz.  

Bütün insanlığa rahmet olarak gönderilmiş olan Hz. Peygamber, Kur’an-ı 

Kerîm’de aynı zamanda insanlığa örnek ve model olarak takdim edilmiştir. O’nun 

Allah katından getirdiği din; inanç, ibadet, ahlak ve sosyal hayatın her alanını 

kuşatan bir mahiyet içermektedir. Bu vasfından dolayı “en son ve en kâmil din” 

olma özelliğini barındırmaktadır. Başka bir deyişle İslâm, her yönüyle mükemmel 

olup, eksikliği olmayan bir dindir. Bu durum Kur’an-ı Kerîm’de Allah tarafından 

bize şu şekilde bildirilmektedir: “Bugün sizin için dininizi kemale erdirdim, üzerinize 

nimetimi tamamladım ve sizin için din olarak İslâm’ı seçtim.” (Maide, 5/3) 

İslâm dininin mükemmel olması, dine yapılan eklemeleri kabul etmeyişi 

özelliğini gündeme getirmektedir. Bu özelliğinden dolayı, Hz. Peygamber, dinin 

özüne ters olan ve dinde yer alması mümkün olmayan söz ve uygulamalara, 

hayatının her aşamasında mani olmuş ve dinin safiyetinin korunması hususunda 

ashâbını ikaz etmiştir. Hz. Peygamber’in ashâbı da onun ikazlarına uymuş, sünneti 

anlama ve muhafaza konusunda da aynı titizliği göstermişlerdir. Sahâbe neslinin 

talebeleri olan “tâbiîn” ve ondan sonra gelen “tebe-i tâbiîn” kuşakları da sünneti 

anlama ve koruma konusunda titiz davranan örnek kuşaklar olmuşlardır. Bu üç 

kuşak arasında yer alan muhaddis ve fukahâ gibi âlimler de sünneti anlama ve 

muhafaza konusunda azami gayret göstermişlerdir. Bu kuşaklar arasında sünneti 

anlama ve yorumlama konusunda farklı anlayışlar ortaya çıkmıştır. Kimi âlimler 

sünnete lafzî/literal bir anlam vererek anlamaya çalışmış; kimisi de sünnetin 

maksadını, illetini ortaya koyarak anlamaya gayret etmiştir. Bu çerçevede birtakım 

ekoller ve mezhepler ortaya çıkmıştır.  

Sünnetin çağa taşınması ve günümüz problemlerine çözüm olması 

noktasında sünnetin ve onun yazıya geçirilmiş şekliyle hadislerin iyi anlaşılması 

gerekir. Bu bağlamda ülkemizde ve İslam dünyasında hadis-sünnet ekseninde 

ciddi tartışmalar yaşanmaktadır. Kimi çevreler sadece aklı esas alarak hadis ve 

sünneti ötelemeye, ikinci plana itmeye çalışırken; kimi çevrelerde sahih, zayıf ve 

mevzu durumuna bakmaksızın tüm rivayetleri kurtarma gayreti içine girmişlerdir. 

Geçmişte hadis uleması sünnet ve hadisin anlaşılması noktasında birçok eser 

vermiş ve günümüzde de bu alanda birçok çalışma yapılmaktadır. Bizimde  
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“Sünnet” özel sayısında maksadımız, hadis ve sünnetin doğru anlaşılması 

konusunda işin ehli olan, yıllarını sünnet ve hadis ilimlerine hizmetle geçiren 

hocalarımızın kaleminden bu noktaya dikkat çekmek, sünnetin koyduğu ilkeleri 

esas alan yeni bir İslam toplumu ve medeniyeti modeli oluşturma noktasında katkı 

sunmaya çalışmak ve Hz. Peygamber’in sireti ve sünnetinin insana, hayata ve 

yaşadığımız gezegene verdiği mesajı anlamaya çalışmak çabasıdır. 

Hadis ve sünnetin doğru anlaşılması ve sünneti çağa taşımak hususunda 

neler yapılabileceği ile ilgili fikirlerini almak üzere hadis ilminin öncü isimlerinden 

Prof. Dr. Mehmed Said Hatiboğlu, Prof. Dr. Ali Osman Koçkuzu ve Lübnanlı Şiî 

akademisyen Haydar Hubullah ile söyleşiler yaptık. Bununla beraber farklı sosyal 

disiplinlere mensup alanında yetkin değerli hocalarımız, kalemleriyle dergimize 

renk kattılar.  

Bu sayının yayınlanmasında bizlere maddî ve manevî katkı sağlayan başta 

üniversitemiz ve fakülte yönetimi olmak üzere; makale yazarlarına, hakemlerine, 

yayın ve danışma kuruluna, yayın basım ve dağıtım ekibine şükranlarımızı 

sunuyor ve bu sayımızın hayırlara vesile olmasını Yüce Allah’tan niyaz ediyoruz. 

Ülkemizde ve İslâm dünyasında din alanında ortaya çıkan problemlerin 

tespit ve teşhisini, İslâm’ın sahih kaynaklardan hareketle doğru anlaşılmasını 

amaçlayan İlahiyat Akademi Dergisi, bundan sonraki sayıda “Kur’an” dosyasıyla 

okuyucusuyla buluşacaktır.  

Selam ve saygılar… 

 

                                                                                Doç. Dr. Recep ASLAN 

                                                                 Gaziantep Üniversitesi İlahiyat Fakültesi 

                                                                   İlahiyat Akademi Dergisi Sayı Editörü 

 

 



Editorial 

In the name of Allah, the compassionate, the merciful... 

Praise be to Allah, and peace and blessings be to the Prophet. 

As the Journal of Theological Academia, we are delighted and excited to 

reunite with you, our esteemed readers.  

Sent to all mankind as a mercy, the Prophet is also presented as a role model 

for humanity in the Qur’an. The religion he conveyed from Allah has a quality that 

encompasses all fields of faith, worship, morality and social life. It has the quality of 

being “the final and the most perfect religion” due to this feature. In other words, 

Islam is a religion that is perfect in every way with no deficiencies. This is 

expressed to us by Allah in the Qur’an as follows: “This day I have perfected for you 

your religion and completed My favor upon you and have approved for you Islam as 

religion.” (Al-Ma’idah, 5/3) 

The fact that the religion of Islam is perfect, brings up the point of rejecting 

any additions to the religion. Due to this quality of the religion, the Prophet always 

forbidden statements and practices that are contrary to the essence of the religion 

and that are not able to be included in religion, and he warned his companions 

about preserving the purity of the religion. The Prophet's companions obeyed his 

warnings and demonstrated the same diligence in terms of understanding and 

preserving the sunnah. The generations of “tâbiin”, who were the students of the 

generation of the companions, and the generation of the “tebe-i tâbiîn” followed by 

the “tâbiîn” were exemplary generations who were diligent about understanding 

and protecting the sunnah. Scholars such as Muhaddis and Fuqaha within these 

three generations also made every effort to understand and preserve the sunnah. 

Different approaches in understanding and interpreting the sunnah emerged 

among these generations. Some scholars tried to understand the sunnah by giving it 

a literal meaning, while others did it by establishing its defects. In this context, a 

number of schools and sects emerged.  

In the context of the modernization of the sunnah and the sunnah becoming a 

solution to the problems of our time, the sunnah and the hadiths, which are its 

written form, must be understood well. In this context, serious debates are being 

had in our country as well as the world of Islam in relation to the hadiths and the 

sunnah. In some circles, the hadiths and the sunnah are being underestimated by 

only taking the wisdom as a basis, while in others, there is an effort to save all 

narratives without identifying whether they are true or weak and what their topic 

is. In the past, the hadith ulema produced many works for the sunnah and the 



hadiths to be understood, and there are also many studies in this area today. Our 

goal  

in this special issue of “Sunnah” is to attract attention to this topic through 

the works of our authors who are well qualified in understanding the hadiths and 

the sunnah and who have spent many years serving the science of the sunnah and 

hadiths; to try to provide a contribution to the creation of a new society and 

civilization of Islam based on the principles set forth by the sunnah; and to try to 

understand the message provided by the Prophet’s morality and the sunnah for 

humanity, life and the planet we live in. 

We conducted interviews with the leading names in the Science of Hadith, 

Prof. Dr. Mehmed Said Hatiboğlu, Prof. Dr. Ali Osman Koçkuzu and the Lebanese 

Shia academician Haydar Hubullah, in order to gain an accurate understanding of 

the hadiths and the sunnah and to get their opinions on what could be done to 

modernize the sunnah. In addition, our esteemed professors from different social 

disciplines who are proficient in their fields enriched our journal with their papers.  

We would like to express our gratitude, particularly to our university and 

faculty management, as well as the authors, their reviewers, the publication and 

advisory board, and the publication printing and distribution team, and we are 

calling on the God Almighty for this issue to conduce to benevolence. 

Having the purpose of identifying and diagnosing the problems that appear 

in the field of religion in our country and the world of Islam, and providing an 

accurate understanding of Islam through authentic sources, the Journal of Theological 

Academia will, in the next issue, be offering its readers a special focus on the 

“Qur’an”.  

Greetings and best regards, 

Assoc. Prof. Dr. Recep ASLAN 

Faculty of Divinity, Gaziantep University 

Issue Editor of The Journal of Theological Academia 
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 العدد ةكلم

 :وبعد ،والصلاة والسلام على رسول اللهالحمد لله، 

أُرسِل  صلى الله عليه وسلمنشعر اليوم بفرحة وسعادة غامرة كوننا نلتقي بكم من جديد أيها القراء الأفاضل. فالنبي محمد 

الكريم، والدين الذي جاء به من عند رحمة  للعالمين، وهو خير مثال ونموذج للبشرية جمعاء، كما جاء في القرآن 

ت الحياة الاجتماعية والعقدية والتعبدية والخلُُقيّة. وبسبب هذه الخاصية التي يتمتع بها، الله يشمل جميع مجالا

وبعبارة أخرى، فالإسلام دين مثالي عملي لا نقصان فيه، وهذا ما تم . «أكمل الأديان وخاتمها»فإنه يمتاز بكونه 

ِّ تيثر تى تن تم تز تر  بي بى بن بم بز ّٰٱقرآن الكريم في قوله تعالى: تبيانه في ال

ز بها، وهي عدم قبوله أيّة إضافات لا تندرج تام. فكمال دين الإسلام يظهر من خلال الخاصية التي ي[3: المائدة]

 طوال فترة حياته صلى الله عليه وسلموقد قام النبي .  «من أحدث في أمرنا هذا ماليس منه فهو رد»إن تحت أصوله وضوابطه. ف

ما لا يمكن أن يتوافق معه، كما نبَّه الصحابةَ  كل قول أو فعل يتعارض مع جوهر هذا الدين، ورفض كل حظرب

وأظهروا الحساسية ذاتها التي كان  صلى الله عليه وسلمإلى ضرورة الحفاظ على صفاء هذا الدين، حيث التزموا بوصية النبي 

  صحيحا .يُظهرها النبي فيما يتعلق بالحفاظ على السنة النبوية وفهمها فهما  

خير مثال  -«تبع التابعين»ومن بعدهم جيل  «التابعين»وهم جيل -على يد الصحابة  ويعدُّ الذين نشؤوا

ها فهما  صحيحا . وقد قام علماء هذه الأجيال الثلاثة وفقهاؤها ببذل تللأجيال التي حافظت على السنة وفهم

وفهمها بشكلٍ صحيح.  وفيما يتعلق بفهم السنة  وتجريدها من كل دخيل أقصى جهد في سبيل الحفاظ على السنة

ها ظهرت لدى هذهِ الأجيال مفاهيم مختلفة للسنة. فحاول بعضهم فهم السنة من خلال المعنى الحرفي، وتفسير

 وآخرون من خلال المقصد والعلة. وبناء على هذا وذاك ظهرت المذاهب الفكرية والفقهية.

رها فروعا  ودلالات من ورواية من أوسع العلوم الإسلامية وأكثومما لا ريب فيه أن علم الحديث دراية 

حيث التدوين والمنهج، فيحتاج هذا العلم إلى وقت طويل وجهود مضنية حتى يتمكن فيه العالم، ويلم 

كبة فهما صحيحا ، ومن ثم يستطيع موا -وبالتطبيق العملي لها المتمثلة بالأحاديث-بمكنوناته، ويفهم السنة 

 ناسبة للمشكلات في يومنا هذا. اد الحلول المالعصر وإيج

وقد قام علماء الحديث بذاك قديما  وحديثا  عبر العديد من المؤلفات والأبحاث من أجل تسهيل فهم السنة 

حول موضوعات  -وإن كان ذات جذور قديمة-والأحاديث النبوية. فهناك نقاشات جديدة في عالمنا المعاصر 

لا غير الوقت الذي يحاول فيه بعض الباحثين الاستناد إلى العقل النبوية، ففي نة والأحاديث تتعلق بالس

وجعلها في المرتبة الثانية بعد القرآن، يحاول  ،ا والتنقيص من مكانتهاوالتهوين من شأنهوالابتعاد عن السنة 

. وعلى آخرون استخدام جميع الروايات بنية الحفاظ عليها دون النظر إلى كونها صحيحة  أو ضعيفة    أو موضوعة 

تجه إلى رفضها جملة يض ثالث إلى أن الأحاديث هي السبب في معاناة الأمة عبر العصور فالنقيض يذهب بع

 .«القرآن يكفينا»وتفصيلا ، رافعا  شعار 

ديني تند سن مدووإذا أردنا ذكر الأسباب وراء ذلك باختصار فيمكن القول: إن أهم أسباب رد الحديث 

الجهل العلمي وانعدام  ة إلىبالإضافوالثقافات الوافدة  بات السياسيةضح وصحيح هي التجاذودليل علمي وا

عرفة الدقيقة. الم
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يعانون من قلة المعرفة والجهل  والفقهاء والأصوليين س به من غير طبقة المحدثينأوللحقيقة إن عددا  لا ب

 في مجال الحديث.

استمرت بعد وفاته كما كانت في حياته.  صلى الله عليه وسلمية الدينية للنبي وعلى الرغم من ذلك يمكننا القول: إن المرجع

ومثل هذا يقال في صعوبة فهم مقاصد القرآن  -لمسلمين وإن هذه المرجعية التي تقر بها الغالبية الساحقة من ا

 -وأحكامه بل الاستحالة أحيانا  دون فهم السنة بشكل صحيح وكذلك لا يمكن فهم السنة بمعزلٍ عن القرآن

 بين الحين والآخر للنقاش والتأكيد والتشكيك على يد بعض الأشخاص والجماعات. خضعت 

 هذا العدد الخاص لفت الانتباه إلى هذهِ النقطة من خلال الإفادة في «السنة»ولذا كان هدفنا من موضوع 

مها فهما  من أقلام علمائنا الذين أفنوا حياتهم في سبيل خدمة السنة والحديث النبوي الشريف حتى يتم فه

صحيحا ، وأيضا  الإسهام في إنشاء مجتمع إسلامي جديد ملتزم بمبادئ السنة النبوية، حيث يمكنه أن يشكل 

وسنته والرسالة الموجهة من خلالها للإنسان  صلى الله عليه وسلمنموذجا  للحضارة الإسلامية، بالإضافة إلى فهم سيرة النبي 

 والحياة والكوكب الذي نعيش فيه. 

ما  أفضل ومعرفة الخطوات اللازمة لمواكبة العصر أجرينا يث والسنة النبوية فهوعلى سبيل فهم الأحاد

ديث روما  لاستطلاع وجهات نظرهم، أمثال: الأستاذ الدكتور محمد سعيد حوارا  مع مجموعة من رواد علماء الح

عبد الله. خطيب أوغلو، والأستاذ الدكتور علي علي عثمان كوشكوزو، والأكاديمي اللبناني الشيعي حيدر 

وعلاوة على ذلك أضاف أساتذتنا من مختلف التخصصات الاجتماعية رونقا  جميلا  إلى مجلتنا من خلال 

 اتهم الطيبة.مشارك

ولما رأينا ضرورة الإضاءة على مفهوم السنة والحديث والنتاج العملي المتنوع عند علماء بلدنا، وأردنا أن 

 كانت الترجمة من التركية إلى العربية.-لى ذلك يطلع الباحثون في العالم العربي وغيره ع

بريد إلى وناقد ومستفهم فلذا أشرنا  ولا شك أن هذه المقالات ستلقي بظلالها على الباحثين بين مستفيد 

 الكاتب الإلكتروني؛ ليكون نافذة تواصل بينهما.  

يات الذين قدموا كل الدعم المادي وفي النهاية نشكر إدارة الجامعة وأعضاء الهيئة التدريسية في كلية الإله

لترجمة، والتصحيح، شكر الكُتَّاب وأعضاء لجنة التحكيم، وهيئة اوالمعنوي من أجل نشر هذا العدد، كما ن

 والتدقيق، وهيئة النشر والتوزيع. ونرجو الله تعالى أن يجعل هذا العدد سببا  للخير.

شكلات الدينية الطارئة على بلادنا لى كشف المالهادفة إ افمجلتنا الأكاديمية المتميزة بموضوعاته

«الأخلاق»د يتعلق بملف ستوافي القراء بموضوع جدي -الإسلامية، وفهم الإسلام من مصادره الصحيحة 

 .في عددها القادم بإذن الله تعالى «القرآن»ثم ملف 

  د. محمد النجارود. رجب أصلان 

العدد امُحرّر
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